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اخبار
سرپرست معاونت هنری مطرح كرد؛

بايد حمايت بيشتری 
از تئاترهای با موضوع 

مقاومت داشته باشيم
سرپرست  شالویی  محمود 
معاونت امور هنری وزارت فرهنگ 
ابدالی  مهدی  اسلامی،  ارشاد  و 
هنرهای  کل  اداره  اجرایی  معاون 
مدیرکانون  کیانی  وحید  نمایشی، 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
صالح  اردشیر  و  خوزستان  استان 
شناخته  پژوهشگر  و  نویسنده  پور 
شده عرصه تئاتر شامگاه سه شنبه 
یازدهم آبان با حضور در تالار سایه 
تئاتر شهر به تماشای نمایش »تن 
کارگردانی  و  نویسندگی  به  ها« 

علیرضا معروفی نشستند.
پایان  از  محمود شالویی پس 
ضمن  نمایشی  اثر  این  اجرای 
اجرایی  گروه  تلاش  از  قدردانی 
آنچه  کرد:  بیان  ها«  »تن  نمایش 
ها«  »تن  نمایش  اجرای  از  امشب 
تئاتر شهر  مجموعه  سایه  تالار  در 
مشاهده کردم، یک تئاتر دیدنی بود 
که هم از نظر فرم و هم از نظر محتوا 
نگاه متفاوتی داشت. اجرای عمومی 
چنین آثار با کیفیتی می تواند در 
مقاومت  از  مناسب  معرفی  امتداد 
مردم شریف ما در مقابل همجمه 

های دشمنان باشد.
سرپرست معاونت امور هنری 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 
افزود: اجرای چنین آثار نمایشی می 
تواند بیشتر رواج پیدا کنند و حتی 
در کشورهایی که با این گونه مفاهیم 
تا اندازه ای در ارتباط هستند پیش 
روی مخاطبان قرار گیرد تا آنها با 
ایران  شریف  ملت  حماسی  روح 
و  کارگردان  به  شوند.  آشنا  بیشتر 
می  ویژه  نباشید  خسته  بازیگران 
وجود  امکان  این  امیدوارم  و  گویم 
داشته باشد تا ما در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی حمایت های بیشتری 
از این نوع کارها داشته باشیم. این 
در حالی است که با توجه به شرایط 
سایر  و  گروه  این  طبیعتا  کرونایی 
محدودی  شرایط  تئاتر  گروه های 
از  بیشتری  طیف  پذیرش  برای 
حالا  امیدوارم  اما  دارند  مخاطبان 
عمومی  واکسیناسیون  فرصت  که 
گرفته،  قرار  مساعدی  شرایط  در 
تماشاگران بیشتری از آثار نمایشی 

دیدن کنند.
ابراهیم گله دارزاده رییس تئاتر 
از  این دیدار گزارشی  شهر هم در 
روی  پیش  و  اخیر  اجراهای  روند 
تالارهای مختلف این مجموعه را به 
شالویی ارائه کرد و با تشکر از تلاش 
های  گروه  هنرمندان  روزی  شبانه 
ارائه آثار باکیفیت، از  اجرایی برای 
حسن توجه مخاطبان در استقبال 
از اغلب آثار نمایشی به صحنه رفته 

در این مجموعه نیز قدردانی کرد.
وی افزود: آنچه طی ماه های 
اخیر مورد توجه ما برای دعوت از 
گروه های نمایشی بوده، تلاش برای 
حضور هنرمندان جوان و آتیه داری 
است که بتوانند مفاهیم متفاوت و 
دفاع  تئاتر  در  جمله  از  را  ای  تازه 
به  با آن  مقدس و مقولات مرتبط 
ارائه  تئاتر  حوزه  شریف  مخاطبان 
حتم  طور  به  که  شرایطی  دهند، 
تلاشگر  هنرمندان  شامل  فقط 
تواند  می  و  نیست  تهران  تئاتر 
عرصه  مستعد  هنرمندان  شامل 
تئاتر استان ها نیز باشد. کما اینکه 
علیرضا معروفی هم حضور در عرصه 
های حرفه ای تئاتر را با حضور در 
تئاتر استان البرز آغاز کرده و امروز 
توانسته در تالار سایه یک نمایش 

موفق را روی صحنه ببرد.
اظهار کرد:  تئاتر شهر  رییس 
توجه به تئاتر استان ها یکی از برنامه 
ها و اولویت های ما در دوره اخیر 
رویه  این  داریم  تصمیم  که  بوده، 
را در تمام دوره های اجرایی تئاتر 
شهر مدنظر قراردهیم تا هنرمندان 
مستعد استان ها بتوانند آثارشان را 
در مجموعه مهمی چون تئاتر شهر 
ارائه کنند. چرا که من و همکارانم 
بر  نمایشی  هنرهای  کل  اداره  در 
این باوریم این هنرمندان سرشار از 
استعداد و ذوق هستند و می توانند 
در درجات بالای حوزه تئاتر حضور 

فعال داشته باشند.
ضمن  هم  پور  اردشیرصالح 
اثر  یک  اجرای  از  خرسندی  ابراز 
مفاهیم  متفاوت در حوزه  نمایشی 
مقدس  دفاع  و  مقاومت  با  مرتبط 
گفت: خوشبختانه شیوه اجرایی که 
کارگردان و گروه بازیگران در تالار 
سایه تئاتر شهر پیش روی مخاطبان 
قرار داده اند، شیوه اجرایی جدید و 
در  امروز  به  تا  که  است  متفاوتی 
عرصه تئاتردفاع مقدس به آن کمتر 
پرداخته شده است. از سوی دیگر 
زبان نمایش هم تلاش کرده تا در 
»مکاشفه  یک  تازه،  نگاهی  قالب 
تئاتر  در  را  بیومکانیک«  جدید 

مطرح کند.

كاميار محسنين مطرح كرد؛

فرصتعضویت»فجر«در»قیاپف«هدرمیشود؟

به همت كانون كارگردانان؛

بزرگداشت ابراهيم وحيدزاده برگزار شد

و  برنامه ریزی  مدیر  محسنین  کامیار 
جشنواره  سی وهشتمین  بین الملل  ارتباطات 
جهانی فیلم فجر درباره فرآیند جداسازی بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر و تصمیم  ملی و 
و  تفکیک  متاسفانه  گفت:  آن  مجدد  ادغام  به 
ادغام در این سال ها تبدیل شده است به اقدامی 
برای نمایش عزم انقلابی و ایجاد تحول بنیادی. 
زمانی، یکی از صاحب نظرانی که هم در فلسفه 
و هم در معارف اسلامی زبانزد است، به شوخی 
به  فقط  مسئولان  می رسد  نظر  به  می گفت 
همان آغاز مقدمات و درس فک و ادغام بسنده 
کرده اند و همین یک تمهید را به کار می بندند. 
انفکاک  بحث  که  زمانی  در  امر،  حقیقت 
جشنواره جهانی و جشنواره ملی مطرح شد، این 
سوال مطرح بود که دلیل این شتابزدگی برای 
جدایی ۲ بخش جشنواره، بدون هیچ مطالعه و 
نه  نتایج  از  بعد  برنامه جامع، چیست؟  و  طرح 
چندان خوشایند در برگزاری دوره اول جدایی، 
دبیران  همت  به  زود،  خیلی  خوشبختانه، 
خوش فکر و نوآور و همکاری مدیران جشنواره، 
این نقیصه مرتفع شد و جشنواره جهانی فجر با 
طراحی بخش هایی مختلف با تمرکز بر سینمای 
جهان )به معنی نظری آن، یعنی سینما منهای 
جریان های مسلط(، سینمای منطقه )با توجهی 
فیلم(،  بازار  و  شرق  گاه  جلوه  بخش  در  ویژه 
)در  آموزش  و  فیلم(  بازار  )در  ایران  سینمای 
دارالفنون(  و  دانشگاهی  کارگاهی،  بخش های 
از  بسیاری  برای  را  خود  اثرگذاری  توانست 
سینمای  موثر  چهره های  و  بین المللی  مجامع 
جهان به اثبات برساند. اخذ درجه الف، یعنی به 
رسمیت شناخته شدن از سوی فیاپف در مقام 
سینمای  عمومی  رقابتی  رویداد  پانزده  از  یکی 
از دستاوردهایی محسوب می شود  جهان، یکی 

که در بازسازی جشنواره تحقق پیدا کرد.
می گفتند پیوستن به »فیاپف« محال است
زمانی  در  حتی  است  جالب  افزود:  وی 
جدی  شکل  به  فنی  بحث های  و  مذاکرات  که 
که  می گفتند  همه  می شد،  پیگیری  فیاپف  با 
پیگیری چنین موضوعی محال است و جالب تر 
برخی  امر مسجل شد،  این  که  زمانی  در  آنکه 
و  ببندند  حقیقت  روی  به  دادند چشم  ترجیح 
این دستاورد را انکار کنند. انکارکنندگان عمدتاً 
به  منتسب  گروهی  شدند؛  تقسیم  گروه   ۲ به 
اغراضی  بالطبع،  که  قبلی  دولت  مخالفان 
سازمان  نمی دانستند  و  داشتند  هم  سیاسی 
به  چندانی  عنایت  اخیر،  ادوار  در  سینمایی، 
جشنواره جهانی نداشته است و گروه دیگری که 
و تصور  بودند  دلباخته سینمای جریان مسلط 
فیلم های  اکران  خلا  باید  جشنواره  می کردند 

محبوب خارجی ایشان را جبران کند.
این  در  واقع،  در  کرد:  بیان  محسنین 
حقوق  خرید  از  پرهیز  با  جشنواره  ادوار، 
فیلم های خارجی و مذاکره و اخذ توافق نمایش 
نحوه  درباره  کامل  اطلاع رسانی  با  جشنواره ای 
معتبر  رویدادهای  معمول  روند  به  نمایش، 
بین المللی، با پخش کنندگان و یا تهیه کنندگان 
ترتیب،  این  به  و  می رسید  تفاهم  به  فیلم ها 
را  آن  انجام  برخی  که  اموری  از  دیگر  یکی 

به  عملیاتی  بعد  در  می دانستند،  غیرممکن 
توجه  و  اعتمادسازی  این  نتیجه  رسید.  انجام 
ویژه به سینماهای نوظهور ملی و استعدادهای 
غیرقابل انکار سینمایی، باعث شد که به تدریج 
شرکت های بیشتری نسبت به مشارکت در فجر 
اخیر،  روند، در دو سال  این  تمایل کنند.  ابراز 
چنان رشد تصاعدی داشت که دو کمپانی بزرگ 
درخواست حضور  و  مذاکره  باب  هم  آمریکایی 
البته چون  با جشنواره جهانی گشودند.  را  آثار 
روزها  این  خودنمایانه  و  معمول  روال  برخلاف 
انتشار  امکان  جهان،  نقاط  تمام  در  کشور،  در 
عمومی مذاکرات و توافقات میان طرفین، مگر 
به نص صریح تفاهم نامه، موجود نیست، اسناد 

تنها به مبادی ذی ربط قابل ارائه خواهد بود.
بین الملل  ارتباطات  و  برنامه ریزی  مدیر 
این  کرد:  اظهار  فجر  فیلم  جهانی  جشنواره 
رضا  تلاش های  و  طرح ها  پایه  بر  دستاوردها 
همکارانش  و  مدیران  مشاوران،  و  میرکریمی 
محمد  دبیری  دوره  در  و  کرد  پیدا  بسط 
نهایی  مذاکرات  جریان  در  عسگرپور  مهدی 
نشست.  ثمر  به  بین المللی  سازمان های  با 
بازی های  از  فارغ  بود که  این  حسن قضیه هم 
مختلف،  فکری  طیف های  از  گروهی  جناحی، 
تثبیت رویدادی  آمدند؛  نیتی واحد گرد هم  با 
جهانی در داخل کشور که اعتباری همسنگ با 
از کشور  ایران در خارج  موفقیت های سینمای 
سه  ادوار،  این  در  ترتیب،  این  به  باشد.  داشته 
فارابی،  سینمایی  بنیاد  بین الملل  پیشین  مدیر 
یعنی علیرضا شجاع نوری، نادر طالب زاده و امیر 
مختلف  ابعاد  در  را  خود  تجارب  اسفندیاری، 
جشنواره به کار بستند. بالطبع امیر اسفندیاری 
که در مقام رئیس امور بین الملل و سپس معاون 
دبیر جشنواره جهانی در دفتر جشنواره مستقر 
این  خصوص  در  بسیاری  گفتنی های  شد، 
تصمیم گیری خواهد داشت چون در طول این 
مدت، بسیاری از امور زیرنظر ایشان انجام شد.

بهانه  به  ادغام  کرد:  مطرح  محسنین 
آگاهی  بدون  قبلی،  موفق  ساختار  به  بازگشت 
از  آنها،  توفیق  میزان  و  کنونی  برنامه های  از 
و  آنها  پیشرفت  و  بین المللی  مذاکرات  جریان 
مهم تر از همه، از راهکارها و چالش های آینده، 
برای کسانی که در این حوزه فعالیت داشته اند، 

کمی غیر واقعی به نظر می رسد. به ویژه آنکه 
جشنواره های  زمره  در  جشنواره  ثبت  زمان  از 
رقابتی عمومی فیاپف، اخباری غیررسمی درباره 
مخالفت جشنواره هایی مشخص و نامه پراکنی 
منتقل  دست اندرکاران  به  معین  سینماگرانی 
سرمایه گذاری های  و  تبلیغات  با  امروز  شد. 
می توان  خاص  جشنواره های  برخی  بر  بی انتها 
آغاز  دیگران  سوی  از  وسیع  اقداماتی  که  دید 
از سوی جشنواره  اهمال  گونه،  هر  است.  شده 
به  راحتی  به  را  اعتبار کسب شده  این  جهانی 

هدر می دهد.
کری خوانی  به  تبدیل  را  تخصصی  بحث 

نکنیم
فیلم  جهانی  جشنواره  انحلال  درباره  وی 
مسئولان  از  که  شناختی  با  داد:  توضیح  فجر 
برگزاری  در  همکاری  جریان  در  و  امروز 
به شخصه  دارد،  وجود  جشنواره های سینمایی 
در  انحلال  موضوع  کنم  باور  که  ندارم  تمایلی 
کار باشد. احیاناً تعدادی از کسانی که در جریان 
بخش های  در  و  نبوده اند  بین المللی  مذاکرات 
بوده اند،  کار  به  مشغول  جهانی  دیگر جشنواره 
ارائه  مسئول  هیات  به  را  نادرست  اطلاعاتی 
کرده اند که البته این قضیه با توجه به سوابق، 
مسبوق به سابقه هم هست. در این میان، کسانی 
بحثی  می خواهند  و  نشسته اند  گود  حاشیه  در 
تخصصی را به کری خوانی ها و رجزخوانی های 
قرمز و آبی تبدیل کنند. بحث اصلی این است 
هیچ  جشنواره ها  نظریه های  از  که  کسانی  که 
و  جشنواره  در  دلیلی،  هر  به  اگر  و  نمی دانند 
یا بازاری شرکت کرده اند، یک مذاکره تخصصی 
این تصمیم گیری تخصصی،  نداده اند، در  انجام 
به  و  باشند  داشته  اعراب  از  محلی  نمی بایست 
همین دلیل، خود را به آب و آتش می زنند که 
اردوگاه های  سوی  از  آفرینی،  جنجال  با  شاید 
دریافت  جدیدی  دستخوش  سیاسی،  خاص 
اظهارنظرهای  عوض  در  است  بهتر  کنند. 
هیجان آلود، هیات تصمیم گیرنده جلساتی را 
با مسئولان و مذاکره کنندگان جشنواره برگزار 
کند و بر اساس اطلاعاتی بی پایه و غیرواقعی، 

تصمیمی اتخاذ نکند.
بین الملل  ارتباطات  و  برنامه ریزی  مدیر 
سرانجام  درباره  فجر  فیلم  جهانی  جشنواره 

اظهار  جشنواره   ۲ ادغام  با  فیاپف  به  پیوستن 
مذاکرات  جریان  در  اینکه  امر  حقیقت  کرد: 
حاصل  نظر  مورد  نتیجه  دوم،  سال  در  فنی 
جز  به  مشکلی  سوم،  سال  آغاز  در  پس  شد. 
تاریخ  به  توجه  با  نبود.  موجود  برگزاری  تاریخ 
برگزاری سایر جشنواره هایی که پیش از فجر در 
فیاپف ثبت شده اند و زمان برگزاری نشست های 
عمومی، بازه های بسیار محدودی برای برگزاری 
جشنواره جهانی در چارچوب توافقات با فیاپف 
نشان  هم  فیاپف  رسمی  نامه  داشت.  وجود 
بازه  این  در  برگزاری  شرط  به  که  می دهد 
زمانی، فجر در رده مورد نظر ثبت شده است. 
برگزاری  تاریخ  تغییر  برای  هر گونه درخواست 
در سال های اول عضویت، در شرایط بین المللی 
نمی رسد.  نظر  به  هوشمندانه  تمهیدی  امروز، 
واقعاً وضعیت پیچیده و دشوار می شود. از یک 
به  برگزاری  تاریخ  سر  بر  مجدد  توافق  طرف، 
معنای آغاز دوباره مذاکرات خواهد بود، از طرف 
دیگر، به هر حال باید اذعان کرد جشنواره هایی 
در  بین المللی  پشتیبانی  و  کلان  بودجه های  با 
جمع  به  فجر  ورود  از  پس  که  هستند  منطقه 
برای  فرصتی  هر  مترصد  الف،  جشنواره های 
نکرده  پیدا  تحقق  بودجه  هستند.  خودنمایی 
تا  تبدیل کنید  ارز  به  را  فجر  جشنواره جهانی 
منطقه،  در  که  جشنواره هایی  میان  در  ببینید 
جوایز صد هزار دلاری به برندگان اهدا می کنند، 
چیزهایی  از  یکی  داریم.  قرار  وضعیتی  چه  در 
پشتوانه ای  می کند،  متمایز  را  ما  جشنواره  که 
غیرقابل انکار است به نام سینمای نوین ایران. 
یکی دیگر، گروهی کم نظیر از مشاوران انتخاب 
مطالعه  جهان  سینمای  حوزه  در  که  است 
در  ملی  سینماهای  در  تحولی  هر  و  می کنند 
نقاط مختلف دنیا را مورد بررسی قرار می دهند. 
دبیر،  که  برنامه هایی  همه،  از  مهم تر  البته 
می کنند،  طراحی  مدیران  گروه  و  دبیر  معاون 
به تصویب می رسانند و علیرغم تمام کمبودها، 

تحقق می بخشند.
دارایی ها  همین  واسطه  به  داد:  ادامه  وی 
گروهی  میزبان  می تواند  جشنواره  توانایی ها،  و 
از سینماگران کم نظیر در کارگاه های آموزشی 
باشد وگرنه بودجه ای که مخالفان مدام درباره 
اقداماتی  چنین  کفاف  می زنند،  حرف  آن 
سطح  تا  را  جهانی  جشنواره  که  نمی دهد  را 
جشنواره ای ممتاز در فیاپف ارتقا دهد. بالطبع 
تنزل مقام جشنواره جهانی به بخشی جانبی در 
کنار جشنواره ملی، مانعی بزرگ برای اقداماتی 

گسترده در بخش های مختلف خواهد بود.
آیا  اینکه  درباره  پایان  در  محسنین 
تصمیم گیران ادغام مجدد بخش ملی و بین المللی 
فجر، مشورتی با مدیران جشنواره جهانی داشته اند 
یا نه، بیان کرد: تا جایی که بنده اطلاع دارم با دبیر، 
معاون دبیر و حلقه اصلی مذاکره کنندگان، هیچ 
تماسی حاصل نشده است یعنی اصولاً کلیه کسانی 
که اطلاعاتی دارند و می توانند در جریان مذاکرات 
آینده راهگشا باشند، طرف مشورت نبوده اند. به هر 
حال باید گفت این نوع تصمیم سازی هم هیچ 
فعلی  مسئولان  با  همکاری  سوابق  به  شباهتی 

سازمان سینمایی ندارد.

به نقل از روابط عمومی کانون کارگردانان سینمای ایران، مراسم 
بزرگداشت ابراهیم وحیدزاده به همت کانون کارگردانان سینمای 

ایران شب گذشته ۱۰ آبان ماه برگزار شد.
را  برنامه  اجرای  که  فرهنگ  داریوش  مراسم  این  ابتدای  در 
برعهده داشت، گفت: عبارتی همچون پیشکسوت و پسکسوت در هنر 
همیشه استفاده شده است. گروهی کاری را پایه گذاری می کنند، 
بوده،  اینگونه  همیشه  هنر  و  می دهند  ادامه  را  آن  دیگر  افرادی 
متاسفانه امروز سینما به یک مساله بغرنج تبدیل شده، بحران های 
اقتصادی روی سینما تاثیر گذاشته و امروز سینماگران به سختی 
ابراهیم  فیلم می سازند تا اندکی شور و نشاط به جامعه بدهند و 
وحیدزاده یکی از این فیلمسازان است. امروز ما از کسوت ابراهیم 
وحیدزاده تقدیر می کنیم زیرا آنچه در هنر مهم است داشتن کسوت 

است.
برای  تهامی نژاد  محمد  که  را  متنی  فرهنگ  داریوش  سپس 
ابراهیم وحیدزاده فرستاده بود، خواند و در ادامه ویدیویی از سیروس 
ابراهیم زاده پخش شد که سخنانی را درباره ابراهیم وحیدزاده گفته 
بود و او را از باسوادترین سینماگران دانست که در سینمای کمدی 

بسیار موفق عمل کرده است.
در ادامه این مراسم محسن امیریوسفی رئیس کانون کارگردانان 
سینمای ایران گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا و صحبت با 
و  وحیدزاده  آقای  از  عذرخواهی  ضمن  سینما  موزه  مدیرعامل 
برگزار  تعداد مهمانان محدود  با  را  این مراسم  کارگردانان محترم 

کردیم.
وی برگزاری جلسات شب کارگردانان را لازم دانست و افزود: 
فکر  بود،  بهمن ۹۸  بودیم ۲۷  کرده  برگزار  که  جلسه ای  آخرین 
نمی کردیم ۲ سال درگیر این ویروس باشیم و حتی دورهمی های 
معمول را هم در کانون از دست بدهیم. حال خوشحالیم در خدمت 

شما در شب بزرگداشت ابراهیم وحیدزاده هستیم.
با اشاره به درگذشتگان اخیر سینما اظهار کرد:  امیریوسفی 
چه عزیزانی را در این ۲ سال به دلیل کرونا از دست دادیم و شرم 
باد بر کسانی که واکسیناسیون اهالی سینما را به تعویق انداختند. 
اگر این ممانعت نبود عزیزانی مثل کامبوزیا پرتوی، خسرو سینایی، 
رحیم رحیمی پور و دیگر سینماگران را از دست نمی دادیم همچنین 
همکارانمان در حوزه های دیگر مثل فرشته طائرپور عزیز، حمیدرضا 

صدر و اکبر عالمی را از دست دادیم که تکرارنشدنی هستند.
شرایط  امیدوارم  گفت:  ادامه  در  کارگردانان  کانون  رئیس 
اختصاص غرفه ای به نام کانون کارگردانان سینمای ایران در موزه 
سینما فراهم شود. کانون درخواست دیگری هم دارد و آن اختصاص 
عنوان  به  سینما  موزه  در  یاد حمیدرضا صدر  زنده  برای  غرفه ای 
منتقدی ماندگار که این روزها بیش از پیش جایش در حوزه نقد 

فیلم و حتی تحلیل ورزشی خالی است.
کارگردان »آشغال های دوست داشتنی« با بیان اینکه ابراهیم 

با ۲ فیلم غافلگیرکننده »مجسمه« و »تحفه ها« در  را  وحیدزاده 
ذهن دارد، تصریح کرد: احتمالاً قسمتی از صحبت های ایشان را در 
این مورد که چرا آن سینما ادامه نیافت در ادامه خواهیم شنید و 

توضیحات بیشتر را در تاریخ شفاهی موزه سینما خواهند گفت.
وی در پایان با یادی از مطلب محمد تهامی نژاد درباره وحیدزاده 
گفت: ای کاش طنز کافکایی او ادامه پیدا می کرد. البته امیدوار و 
مطمئنیم که ادامه می یابد. ما در تلاش هستیم شب کارگردانان 
تبدیل به مراسمی برای ادامه فعالیت و درخشیدن کارگردانان این 

شب ها شود.
در ادامه این مراسم خسرو دهقان نیز بیان کرد: از زمان دوستی 
من با ابراهیم وحیدزاده حدود ۵۰ سال می گذرد. دوستی ما از جنبه 
کار بوده و او آدم آراسته و مرتبی است. همانطور که در کارش هم 

همینطور بوده است.
وی ادامه داد: ریشه های آثار او در سینمای آزاد و مستقل است 
و از تئاتر تا فیلم آموزشی، کوتاه، مستند و طنز و تدریس را در کارنامه 
کاری خود دارد. وحیدزاده از موسسان و پایه گذاران سینمای آزاد و 

از رهروان آن است.
بلکه  نرفته،  بین  از  آزاد  سینمای  امروز  کرد:  عنوان  دهقان 
شکل آن عوض شده و تبدیل به سینمای کوتاه تحت عنوان انجمن 
سینمای جوانان شده است. امروز شاهدیم که سینمای آزاد و ابراهیم 
وحیدزاده همچنان هستند و کار اصلی شان پرداختن به جوانان است. 
مستقل بودن همچنان در آثار وحیدزاده وجود دارد و حتی امروز 
هم جوانان از او مستقل بودن را می آموزند؛ همان چیزی که برای 

جوانان اهمیت دارد.
سپس با دعوت داریوش فرهنگ، ابراهیم وحیدزاده روی سن 
برای  باشم که  نفر آخر  آمد و گفت: من فکر می کردم قرار است 
سخنرانی می آیم اما وقتی شما خسته شده اید، می آیم و داستانی 
را برای شما می خوانم زیرا من از سال ۹۱ تاکنون گاهی داستان 

کوتاه می نویسم.
وی سپس داستان کوتاه طنزی را به نام »مردن، خفتن و یا 
شاید خواب دیدن« که به گفته خودش تراژیک است اما محتوا طنز 

دارد را خواند.
عزیزالله حاجی مشهدی منتقد سینما به عنوان سخنران بعدی 
این مراسم، گفت: ابراهیم وحیدزاده مثل بسیاری از هم نسلان خود 
در دهه ۴۰ با ساخت فیلم کوتاه به فضای فیلمسازی گام نهاد. او 
برخلاف همه کسانی که با ساخت تنها چند فیلم کوتاه شور و شوق 
رسیدن به فضای سینمای حرفه ای را دارند، بیش از ۲ دهه شکیبایی 
می کند و بعدها در سال ۶۶ نخستین فیلم سینمایی اش تحفه ها را 
با استفاده از بازیگران حرفه ای و نام آشنا می سازد و در سال ۷۱ 
با ساخت فیلم »مجسمه« به عنوان یک فیلم شادی آور )کمدی( 
متفاوت کاری ارائه می دهد که در مقایسه با کارهای کمدی معمول 

در دهه های ۶۰ و ۷۰ برتری های انکار ناپذیری دارد.

وی با اشاره به تعداد آثاری که این هنرمند و کارگردان تولید 
کرده است، بیان کرد: وحیدزاده با حدود ۵۵ سال سابقه فعالیت در 
حوزه فیلمسازی که البته تنها ۳۵ سال آن در فضای فیلمسازی 
حرفه ای بوده است به دلیل شرایط نابهنجار حاکم بر فضای تولید 
فیلم تنها توانست هفت فیلم بسازد و جالب اینکه ۵ فیلم از مجموعه 
فیلم هایش تنها در دهه ۸۰ ساخته می شود. پرسش من این است 
فیلمسازی  شرایط  دلیل  به  مستقل  فیلمساز  یک  باید  چرا  که 
راستی  به  آیا  باشد؟  فیلم  تنها ۷  ساله اش  کار ۳۵  کشور حاصل 
اگر سینماگری بخواهد به طور متوسط هر ۵ سال تنها یک فیلم 
بسازد امکان گذران زندگی همراه با آسایش و رفاه نسبی از طریق 

فیلمسازی را خواهد داشت؟
کارهایش  همه  در  وحیدزاده  کرد:  مطرح  مشهدی  حاجی 
رگه های آشکاری از طنز تلخ دیده می شود و در انتخاب درونمایه 
های دلخواه خود با لحن شادی آور سعی بر نوآوری دارد و در انتخاب 

مضامین نیز سختگیر است.
کوتاهی  سخنان  در  نیز  سینما  تدوینگر  حسندوست  حسن 
او  با  »مجسمه«  وحیدزاده  ابراهیم  بلند  فیلم  اولین  از  من  گفت: 
همکاری ام را شروع کردم. قطعاً او از شاخصه های سینمای طنز ایران 
است و هر یک از کارهایش بسیار جلوتر از سینما و روزگار زمان خود 
بوده است. او برای فیلمش از پرده سبز و جلوه های بصری و کامپیوتر 
استفاده کرد درحالی که آن زمان استفاده از این ویژگی ها مرسوم 
نبود. امیدوارم این مراسم باعث شود او دوباره یک فیلم خوب برای 
سینما بسازد. در پایان این مراسم محسن امیریوسفی به نمایندگی 
از کانون کارگردانان سینما و همچنین مهران عباسی به نمایندگی از 
موزه سینما و سازمان سینمایی به صورت جداگانه لوح یادبود خود 
را به ابراهیم وحیدزاده اهدا کردند. در این مراسم پشت صحنه هایی 

از فیلم هایی که ابراهیم وحیدزاده کارگردانی کرده است پخش شد.
وحید  نجفی،  علی  محمد  همچون  افرادی  مراسم  این  در 
موسائیان، علی ژکان، احمد امینی، محمدرضا عرب، قدرت الله صلح 
میرزایی، نادر مقدس، احمد امینی، لادن طاهری، محمد موفق و… 

حضور داشتند.

یک فنجان چای داغ
رئيس سازمان سينمايی كشور:

مصوبه واگذاری نمايش خانگی به سازمان صدا و سيما نيازمند 
بازنگری است

نمایش  واگذاری  مصوبه  کرد:  عنوان  کشور  سینمایی  سازمان  رئیس 
های خانگی و پلتفرم ها به سازمان صدا و سیما نیازمند بازنگری است و 

موضوع از طریق مجاری و مراجع ذیصلاح در حال پیگیری است.
به گزارش تماشاگران امروز و به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی، 
محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس سازمان سینمایی 
با اعلام این مطلب افزود: با این مصوبه با توجه به تکنولوژی های پیشرفته 
و همچنین، بستر وی او دی ها و توسعه فضاهای مجازی، مهمترین بازوی 
اجرایی، نظارتی و هدایتی سازمان سینمایی در این عرصه سلب شده است.

به  وسیما  سازمان صدا  اینکه  بیان  با  سازمان سینمایی کشور  رئیس 
های  ماموریت  ملی  رسانه  افزود:  دارد  خطیری  وظایف  ملی  رسانه  عنوان 
گسترده ای دارد و نیاز دارد به فکر ایجاد بسترهایی برای توسعه، پویایی 
و ارتقای گستره مخاطبانش باشد. با بازنگری این مصوبه مسئولیت نمایش 
خانگی که به مسئولیت های تلویزیون اضافه شده به جای اصلی ش بر می 

گردد.
وی تاکید کرد:  جایگاه نظارتی و شأن وزارت  فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و سازمان سینمایی باید حفظ شود؛ البته، تجربه چند ساله هم  نشان داده 
در  چندگانگی  و  تناقضات  صنوف؛  و  سینماگران  نارضایتی  بر  علاوه  است 

نظارت های کیفی و محتوایی تولیدات این حوزه ایجاد شده است.
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به پیگیری جدی شخص 
این  کرد:  تصریح  ها  پلتفرم  موضوع  با  رابطه  در  سینمایی  سازمان  و  وزیر 
مطالبه جامعه سینمایی کشور است. در حال پیمودن مسیرها و برگزاری 
جلسات با مراکز ذیربط هستیم و امیدواریم در مراکز قانونی تصمیم گیری 

این کار به جریان بیفتد.
به گفته وی، موضوع نمایش خانگی و پلتفرم ها به تصمیم های جدید 
نیاز دارد و جامعه سینمایی امیدوار شده  با نگاه ریاست جدید سازمان صدا 
این  برای سینماگران و هنرمندان،  آقای جبلی  احترام  و  تعامل  و  و سیما 

مطالبه محقق می شود.
خانگی  نمایش  شبکه  و  پلتفرم ها  تولیدات  اینکه  بیان  با  خزاعی 
مخاطبان بسیاری را به سمت تولیدات داخلی سوق داده است. اضافه کرد: 
رونق و پویایی شبکه نمایش خانگی و وی اوی دی ها می تواند ضمن ایجاد 
امید و نشاط اجتماعی، به امنیت شغلی و معیشتی اهالی سینما منجر شود.
معتقدیم  کرد:  تصریح  فعلی  وضعیت  نقد  با  سازمان سینمایی  رئیس 
باید صفر تا صد جریان »وی اوی دی ها« به ارشاد برگردد. ماموریت ساترا، 
اساسا، با سایر ماموریت های سازمان صدا و سیما مغایرت دارد. ماموریت 
های بزرگ و متعدد صدا و سیما، باعث می شود تا این ماموریت مضاعف 
به درستی پیگیری نشود و تناقضات نظارتی صدا و سیما در پلتفرم ها و 
تلویزیون گواه این موضوع است. ضمن اینکه تلویزیون در حالی می خواهد 
این  رقبای  از  یکی  و سیاستگذاری کند که خودش  نظارت  زمینه  این  در 
پلتفرم هاست،  و به خاطر این رقابت و تضاد منافعی که دارد نمی تواند 
کار ارزیابی، نظارت و ارزشیابی محتوایی این بخش را بر عهده داشته باشد.

او یادآور شد: معتقدیم مصوبه  مجلس در این زمینه نیازمند بازنگری و 
اصلاح است. از نمایندگان محترم مجلس و کمیسیون فرهنگی انتظار داریم 
نمایش  بر شبکه های  نظارت  و  بپردازند  این موضوع  بازنگری  و  بررسی  به 

خانگی را به وزارت ارشاد بازگردانند.
رئیس سازمان سینمایی افزود:  بسیاری از هنرمندان، صنوف و جامعه 
سینمایی نسبت به ورود صدا و سیما در این حوزه انتقاد دارند و این توقع 
را دارند از طریق مجاری قانونی و در بستر تعامل و گفتگوهای سازنده این 

موضوع مورد بازنگری قرار گیرد.
محترم  وزیر  سطح  در  جدی  گفتگوهایی  خوشبختانه  داد:  خبر  وی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و برخی مسئولان و متولیان ارشد در حال انجام 
است که امیدواریم با حسن نظر و درایت ریاست محترم سازمان صدا و سیما 

این معضل هر چه زودتر حل و فصل شود.
خزاعی  با بیان اینکه با این اقدام به دلیل نزدیکی مخاطبان سینما و 
پلتفرم ها ضمن کمک به گسترش و تشویق تولیدکنندگان و سینماگران، 
شرایط مناسب برای چرخه کامل تولید و پخش و توزیع و ایجاد فرصت های 
جدید بهتر شکل می گیرد خاطرنشان ساخت: نزدیکی سامانه های فروش 
و سازمان تولید و پخش این حوزه به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باعث 
بالندگی و پویایی و همراهی بیش تر آن ها می شود و برای ارتقای محتوای 
تقویت فرهنگ عمومی  این ظرفیت در جهت  از  بهره گیری  و  محصولات 
نازل، سطحی و  آثار  تولید  باید جلوی  تر  نظارت های دقیق  اعمال  ضمن 

مبتذل گرفته شود.
وی ضمن قدردانی و تمجید از پیگیری ها و تلاش های وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و حسن نظر ریاست سازمان صدا و سیما اظهار امیدواری کرد 
با بازنگری در این مصوبه هرچه زودتر  شبکه نمایش خانگی و پلتفرم ها به 

سازمان سینمایی برگردد.

حراج يكی از نقاشی های نيلوفرهای آبی »مونه«
پیدا  افزایش  بازار هنر  در  مونه«  آثار »کلود  برای  تقاضا  همچنان که 
از مجموعه مشهور »نیلوفرهای  تابلوهای نقاشی  از  کرده است، یکی دیگر 

آبی« این هنرمند در حراجی به مزایده گذاشته خواهد شد.
تابلوهای   از  یکی  ساتبیز  حراجی  امروز،  تماشاگران  گزارش  به 
نامدار  نقاشی بزرگ مجموعه »نیلوفر آبی« که توسط »کلود مونه« نقاش 
به مزایده خواهد  را در ماه جاری میلادی  امپرسیونیست خلق شده است 

گذاشت.
این تابلو نقاشی که در سال ۱۹۱۸ خلق شده است در ۱۶ نوامبر در 
انتظار  و  می شود  گذاشته  مزایده  به  نیویورک  در  مدرن  هنر  آثار  حراجی 

می رود به قیمت بیش از ۴۰ میلیون دلار به فروش برسد.
»مونه« مجموعه تابلوهای نقاشی »نیلوفرهای آبی« را در دهه پایانی 
عمر خود خلق کرد. او این نقاشی ها را با الهام از باغ »ژیورنی« خلق کرده 
خوب  استقبال  با  اخیر  سال ها  در  مجموعه  این  نقاشی  تابلوهای  است. 
این مجموعه  نقاشی های  تابلوهای  از  دیگر  یکی  مواجه شده اند.  خریداران 
در حراجی سال ۲۰۰۸ کریستیز به قیمت ۸۰.۵ میلیون دلار فروخته شد. 
در سال ۲۰۱۸ نیز یکی دیگر از تابلوهای نقاشی نیلوفر آبی در کریستیز به 

قیمت ۸۴ میلیون دلار به فروش رسید.
تابلوهای مجموعه کومه های علف  از  یکی  این هنرمند  اثر  گران ترین 

خشک است که در سال ۲۰۱۹ به قیمت ۱۱۰ میلیون دلار فروخته شد.

علی سرتيپی: نان برخی ها در تعطيلی سينماست
فرهادی  اصغر  »قهرمان«  فیلم  نمایش  اینکه  بیان  با  سرتیپی  علی 
توانست مخاطب را بعد از مدت ها که به دلیل شیوع کرونا، سینماها دچار 
این  معتقدند  که  آن گروهی  داد:  ادامه  برگرداند،  به سینماها  رکود شدند 

روزها ، سینما نمی فروشد، نان شان در تعطیلی سینماست.
این تهیه کننده و پخش کننده سینمای ایران در پاسخ به اینکه آیا 
نمایش فیلم »قهرمان« توانسته مخاطب را با سالن ها آشتی بدهد، با بیان 
به دلیل شیوع  به ظرفیت ۵۰ درصدی که  توجه  با  داد:  ادامه  این مطلب 
کرونا، سالن های سینمایی دارند، استقبال خیلی خوبی شده است. خصوصا 
بر  باید  البته  نگران کرونا هستند،  در شرایطی که هنوز مخاطبان و مردم 
این موضوع تاکید شود که اتفاقا سینما از جمله مکان های امن است چون 

پروتکل ها به خوبی رعایت می شود.
او یادآور شد: ما در سینما کوروش ۱۰۰ میلیون و در ایران مال ۴۰ 
میلیون در روزی که سینماها نیم بها بودند، فروش کردیم و به نظرم آنهایی 
که این روزها می گویند سینماها با وجود اکران »قهرمان« هم نمی فروشد، 
نون شان در تعطیلی سینماست و آنها همان هایی هستند که در دوران اوج 
کرونا و تعطیلی سینماها می گفتند که سینما تمام شده است و به نظرم 

این مخالف خوانی ها برای دیده شدن است.
سرتیپی در پاسخ به اینکه با توجه به اینکه شورای صنفی نمایش بیش 
از ۱۰ فیلم را در برنامه اکران گذاشته که تا آذر ماه به نمایش درآیند،آیا این 
روند فیلم سوزی نیست،گفت: بعید می دانم این تعداد فیلم اکران شود، باید 
در روزهای آینده چون باید همه فیلم ها با سینمادارها به توافق برسند، در 

این زمینه صحبت کرد.
این تهیه کننده و پخش کننده که فیلم »بی همه چیز« و »آپاچی« را 
در هفته های آینده اکران عمومی خواهد کرد؟ گفت: امیدوارم رونقی که این 
روزها در سینماها ایجاد شده است تا هفته های بعد نیز ادامه داشته باشد 
چون سینما تفریح مناسبی است، برای این روزها که مردم کم کم دارند به 

زندگی عادی برمی گردند.
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